

## إساءة معاملة أطفال الشوارع وعلاقتها بالاكتئاب

دكتورة/ نبيلة الشوربجي

مدرس علم النفس – قسم العلوم النفسية

كلية رياض الأطفال – جامعة الفيوم – مصر

الأهداف: هدف الدراسة الحالية الكشف عن طبيعة العلاقة بين إساءة معاملة أطفال الشوارع وبين شعورهم بالاكتئاب لدى عينة قوامها 46 من أطفال الشوارع بمحافظة الفيوم، المنهج: استعين بكل من مقياس إساءة معاملة أطفال الشوارع من إعداد الباحثة، ومقياس الاكتئاب المعدل لغريب عبد التفاح (1995) من إعداد الباحثة، أظهرت النتائج: وجود علاقة موجبة دالة إحصائياً بين إساءة معاملة أطفال الشوارع من الجنسين وبين الاكتئاب عند مستوى معنوية 0.01، 0.05، وجود فروق دالة إحصائياً بين الجنسين على أبعاد الإساءة لصالح الذكور عن الإناث، حيث بلغ متوسط الدرجة الكلية للذكور في الإساءة 107,32 وبالنسبة للإناث وصل المتوسط العام للدرجة الكلية للإساءة 104,2 وإلى وجود فروق دالة إحصائياً بين الجنسين على أبعاد الاكتئاب لصالح الذكور عن الإناث حيث بلغ متوسط الدرجة الكلية عند الذكور في الاكتئاب 27,63 وبالنسبة للإناث بلغت 27,48.

## Street Children Abuse and its Relationship to the Depression

Nabila El-Shorbagy, Ph.D.

Lecture of Psychology – Department of Psychological Sciences  
Faculty of Kindergarten - Fayoum University Egypt

**Objectives:** this study aimed at discovering the nature of relationship between street children abuse and their Depression. 46 street children from the governorate of El-Fayoum. **Method:** Two scales of street children abuse prepared by the researcher and depression (Likened) ghraib abd El-Fattah (1995) prepared by the researcher. Results: The study revealed that there is a strong statistical Relationship between street children abuse of both genders and the depression at level of 0.01 and 0.05. The study also revealed that there is a difference between genders on Physical Abuse dimension as males scored higher than females (Mean score on total Physical Abuse score was 107.32; and that for females was 104.2. It was also found that males scored higher than females on the total depression score: (Mean total Depression score for males was 27.63; and that for females was 27.48.